
اقتصادی

گزارش بانک مرکزی نشان داد

استقراض 16 هزار میلیاردی دولت 
از بانک ها طی چهار ماه

کوتاه اقتصادی

براساس بخشنامه گمرکرئیساتحادیهسراجان:بهدلیلوارداتبیرویه،تولیداتداخلیدرانبارهاخاکمیخورد

فروش خودروهای متروکه
جدول نرخ سکه و ارز بالای 2500 سی سی ممنوع شد

صفحه 4
پنج شنبه ۳۰ شهریور ۱۳۹۶ 

۳۰ ذیحجه ۱4۳۸ - شماره ۲۱۷۲۸

یادبود
یادبود

به چه مشغول کنم دیده و دل را، که هنوز      
دل تو را می طلبد، دیده تو را می جوید

31 شــهریور 139۶ ســومین ســالروز و یــادآور خاطــره تلــخ از 
دســت دادن همســر و پدر عزیز و بزرگوارمان، زنده یاد، شــادروان 
دکتر بیوک سرخابی )بــزرگ خاندان سرخابی( می باشد یاد 
و نام غرورآفرینــش همواره و در همه جا همراه ماســت، او که فخر 
زندگیمان بود و نبودنش حسرت جاودانه مان. این فقدان برای جامعه 
پزشــکی ایران و همچنین خانواده های داغدار و دوستان و آشنایان 

یادش گرامی بادمحترمش بسیار دشوار و دردآور است.

همسر: فریده نوائی
فرزندان: سعید- مسعود- امید و آرزو سرخابی

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/250/000سکه تمام طرح جدید
1/215/000سکه تمام طرح قدیم

۶39/000نیم سکه
354/000ربع سکه

250/000گرمی
121/900هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3/900دلار
4/710یورو
5/290پوند

1/145لیر ترکیه
1/075درهم امارات

*عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مرکز مخابرات پردیس 
از تاریخ 30 شهریور ماه آغاز می شود. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه 
تهــران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی و دیتای مشــترکین در مرکز 
مخابرات پردیس با پیش شــماره های 7۶28، 7۶29، 7۶2۶ در محدوده فاز 3 
و 4 پردیس، بومهن، دماوند، رودهن، فیروز کوه، کمرد صنعتی، خرمدشت، تپه 
سیف، شمس آباد و ترقیان از ساعت 14 به مدت ۶ ساعت دچار اختلال می شود.     
* عرضه ذرت دانه ای ۵ استان در قالب گواهی سپرده کالایی در بورس 
کالا آغاز شــد. به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بورس کالای 
ایران، معاملات محصول ذرت دانه ای مشمول ماده ۳۳ قانون افزایش 
بهره وری بخش کشــاورزی و منابع طبیعی از استان های کرمانشاه، 
کردستان، قزوین، فارس و خوزستان از دیروز۲۹ شهریور ماه در بورس 
کالای ایران آغاز شــد. پس از گشایش اولین نماد معاملاتی ذرت ماده 
۳۳ از انبار صفری کرمانشاه، در روزهای آینده سایر انبارهای در حال 
پذیرش در بورس کالای ایران در این استان و سایر استان های مشمول 
گواهی سپرده کالایی فعالیت خود را آغاز خواهند کرد. گفتنی است 
اجرای طرح قیمت تضمینی ذرت در سال ۹۶ در استان های کرمانشاه، 
کردستان، قزوین، فارس و خوزستان به صورت گواهی سپرده کالایی و 
در استان های اردبیل، آذربایجان غربی، همدان، هرمزگان، ایلام، کرمان 
و لرستان به صورت عرضه در بازار فیزیکی و یا پایلوت تلفیقی دو روش 

انجام خواهد شد.
* معاون بورس تهران با بیان اینکه شرکت بورس قصد دارد حداقل سالی یک 
بار نام شــفاف ترین شــرکت را اعلام و از آن تقدیر کند، گفت: برای این کار از 
دستورالعمل های انضباطی استفاده می کنیم، ولی هنوز روی معیارها به جمع بندی 
نرسیده ایم. روح الله حسینی مقدم در گفت وگو با ایسنا، افزود: شرکت هایی وجود 
دارند که اصلاً به شکل مناسب و با کیفیت گزارشگری نمی کنند، ما اعلام می کنیم 
که کدام شــرکت بیشترین شفافیت را داشته و کدام شرکت شفاف نبوده. وی 
اضافه کرد: این که شرکتی بخواهد کاملًا شفاف عمل کند، کار سختی نیست. 
فقط کافیست دستورالعمل های انضباطی و دستورالعمل های افشا را به درستی 
و با جزئیات انجام دهد. حســینی مقدم ادامه داد برخی از شــرکت ها بی کم و 
کاست گزارشگری ها را انجام می دهند و در مقابل این گزارشگری درست منتی 
هم ندارند، آنها وظیفه خود را به درستی انجام می دهند و در مقابل شرکت هایی 

هستند که وضعیت گزارشگری مالی شان مناسب و با کیفیت نیست.
* تفاهم نامه ای به منظور همکاری های دوجانبه میان شرکت ارزش آفرینان 
پاسارگاد )از شرکت های گروه مالی پاسارگاد( و صندوق ضمانت صادرات 
ایران، با هدف تسهیل و توسعه صادرات منعقد شد. به گزارش روابط 
عمومی بانک پاسارگاد، این تفاهم نامه در جلسه ای با حضور سیدکمال 
سیدعلی رئیس هیئت  مدیره و مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران، 
مجتبی کباری مدیر عامل شرکت ارزش آفرینان پاسارگاد و جمعی از 
مدیران و کارشناسان امضا شد. در این نشست، مدیرعامل صندوق ضمن 
تشریح امکانات جدید بسته حمایت از صادرات غیرنفتی سال ۱۳۹۶ که 
اخیراً توسط معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شد، از فراهم بودن ظرفیت 
کشور برای صادرات غیر نفتی ۶۰ میلیارد دلاری خبر داد. وی در ادامه 
افزود: با بهبود شرایط بین المللی و همکاری گسترده دستگاه های مرتبط 
با صادرات غیرنفتی این مهم قابل تحقق است. سیدعلی تصریح کرد: 
امید است با تخصیص منابع قابل توجه صندوق توسعه ملی در حمایت 
از صادرات غیر نفتی و جذب فاینانس های خارجی شاهد توسعه صادرات 

غیر نفتی و در نهایت رشد اقتصادی کشورمان باشیم.
* بانک سینا به منظور اجرای بهینه طرح ضربتی بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران مبنی بر پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به متقاضیان، سقف این 
تســهیلات در ســال 9۶ را افزایش داد. به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، 
در راســتای بسط و گسترش سنت پیامبر گرامی اسلام)ص( و فراهم ساختن 
زمینه های ازدواج جوانان، این بانک از 24 مرداد 95 که به ســامانه تســهیلات 
قرض الحسنه ازدواج متصل شده، مبلغ 450 میلیارد ریال بودجه تا 15 شهریورماه 
سال جاری به این امر اختصاص داده که از این محل، تعداد 3۶10 فقره تسهیلات 
به مبلغ بیش از 378 میلیارد ریال به متقاضیان پرداخت شده است. گفتنی است 
مبلغ 150 میلیارد ریال از مجموع بودجه اختصاصی در راســتای طرح ضربتی 
تسهیلات ازدواج تصویب شد که طی این طرح تعداد 1124 فقره به مبلغ بیش 
از 117 میلیارد ریال به متقاضیان پرداخت شــده است. لازم به ذکر است این 
بانک همچنین تســهیلات با ســود پایین را از طریق انعقاد قرارداد همکاری با 
استانداری های کشــور، بنیاد علوی، کمیته امداد و معاونت توسعه روستایی و 
مناطق محروم کشور ریاســت جمهوری با محوریت بنیاد مستضعفان انقلاب 

اسلامی به طرح های اشتغالزا در مناطق محروم اعطا نموده است.

گروه اقتصادی-
بر اساس گزارش بانک مرکزی در چهار ماه 
نخست ســال جاری ۱۶ هزار میلیارد تومان بر 
حجم اســتقراض دولت از بانک ها افزوده شده 

است. 
موضوع بدهی دولت به نظام بانکی در دولت حسن 
روحانی به وضعیت بحرانی شــدن نزدیک شده است، 
نه تنها بدهی دولت به نظام بانکی، بلکه بدهی دولت 
بــه بانک مرکزی و بدهی بانک ها به بانک مرکزی نیز 
افزایش بالایی داشــته و هر سه در این چهار سال با 

رشد هایی قریب به صددرصد رو به رو شده اند. 
در زمینه بدهی دولت به نظام بانکی )که به نوعی 
می توان آن را استقراض دولت از بانک ها به شمار آورد(، 
طبق آمار بانک مرکزی، این رقم برای اسفند ماه سال 
91 )سال کاری آخر دولت دهم( به میزان ۶9 هزار و 
900 میلیارد تومان بود که در تیر ماه امســال به رقم 

201 و 800 هزار میلیارد تومان افزایش یافت.
به عبارت دیگر، استقراض دولت از نظام بانکی در 
این چهار سال بیش از 2/8 برابر شد؛ رقمی که در حد 

یک فاجعه در نظام بانکی محسوب می شود. 
بدهی دولت به بانک ها در اسفند ماه سال گذشته، 
185 هزار و 790 میلیارد تومان بود که بنا بر آخرین 
آمار منتشــر شده توســط بانک مرکزی به رقم 201 
هــزار و 800 میلیارد تومان در تیر امســال افزایش 
یافت، بنابراین طی چهار ماه نخســت امسال 1۶ هزار 

میلیارد تومان به رقم استقراض دولت از بانک ها اضافه 
شده است. 

هر چند رشــد این بدهی در تیر امسال نسبت به 
تیر ماه سال گذشته کمتر از زمان مشابه آن در سال 

قبلش می باشد ولی آنچه که واضح و روشن است، این 
است که دولت همچنان پای خود را بر روی پدال گاز 

استقراض از بانک ها نگه داشته است. 
این در حالی است که بدهی دولت به بانک مرکزی 

)که همان اســتقراض دول از بانک مرکزی محسوب 
شــده و به مراتب تبعات سنگینی برای اقتصاد دارد( 
در طول این چهار ماه حدود هفت هزار و ۶00 میلیارد 
تومان افزایش یافت و به آســتانه 35 هزار میلیاردی 

شدن رسید. 
به گزارش مشرق، به عبارت دیگر، دولت در چهار 
ماه اول امســال 7۶00 میلیارد تومان »از خزانه بانک 

مرکزی برداشت« کرده است.
حال اگر بدهــی دولت به نظام بانکی را به بدهی 
دولت به بانک مرکزی اضافه کنیم، متوجه می شویم که 
تنها در چهار ماه! بدهی های دولت به این دو نهاد، بیش 
از 23 هزار و 500 میلیارد تومان افزایش داشته است. 
این در حالی است که در ارقام بالا بدهی شرکت ها 
و موسسات دولتی لحاظ نشده و تبعا با در نظر گرفتن 
شــرکت ها و موسســه های وابســته به دولت با رقم 

بزرگتری از حجم بدهی ها مواجه می شویم. 
نکته مهم در این میان، توجه به این نکته اســت 
که دولت کنونی مدعــی رعایت انضباط پولی بوده و 
در بســیاری موارد این موضوع را به عنوان دستاورد 
خود معرفی می کند، اما آمار های رســمی کشــور نه 
تنهــا این ادعا را تاییــد نمی کند بلکه بر عکس آن را 
نشــان می دهد، لذا عملکرد دولت در این زمینه بیش 
از اینکه نشان دهنده رعایت انضباط پولی باشد، نشان 
دهنده نزدیک تر شــدن به یک بحران بدهی در نظام 

بانکی است. 

براساس تصویب نامه هیئت وزیران، فروش خودروهای سواری 
متروکه پرمصرف با حجم موتور بالای ۲۵۰۰ سی ســی در بازار 

ممنوع اعلام شد.
به گزارش فارس، گمرک جمهوری اسلامی در مورد خودروهای متروکه 

پرمصرف و با حجم موتور بالای 2500 سی سی بخشنامه صادر کرد.
در این بخشنامه که به گمرکات سراسر کشور ابلاغ شده آمده است: 
»براساس تصویب نامه 23 شــهریور 93 هیئت وزیران، ورود و ترخیص 
خودروهای سواری با حجم موتور بالای 2500 سی سی امکان پذیر نبوده 
و در صورت شمول مقررات متروکه، قابل عرضه به بازار نیست. همچنین 
تصریح شده است: »ضمن تأکید مجدد بر لزوم اتخاذ تدابیر کنترلی لازم 
در این زمینه و اجرای دقیق مصوبه دولت تا وصول پاسخ استعلامات صورت 
گرفته از مراجع قانونی ذی ربط دستور فرمایید از تحویل خودروهای بالای 
2500 سی سی متروکه به سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی جهت 
عرضه در داخل کشور خودداری و صرفا امکان مرجوع نمودن خودروهای 
مذکور به خارج کشور )توسط صاحب خودرو و یا خودرویی که تشریفات 
متروکه آن انجام شده است توسط سازمان مربوطه( با رعایت کامل قوانین 

و مقررات امکان پذیر است.«
گفتنی اســت، پیش از این رئیس ســازمان اموال تملیکی از فروش 
خودروهــای متروکه خبر داده بود که برخی از خودروهای پورشــه نیز 

براساس رأی دیوان عدالت اداری، مجوز فروش دریافت کرده بودند.
شایان ذکر است که هرچند این اقدام گمرک درخور توجه است، اما 
باید به این نکته توجه شــود که هم اکنون بسیاری از خودروهای لوکس 
و گران قیمــت با تکنولوژی های جدید و کمتر از 2500 سی ســی تولید 
می شــود که در بازار ایران هم وجود دارد. لذا باید مصوبه هیئت وزیران 
مورد بازبینی قرار گرفته و اصلاحاتی در شرایط ممنوعیت ها صورت پذیرد.

مدیر کل ریالی و نشر بانک مرکزی با اشاره به توقف انتشار 
اسکناس های ۵۰۰۰ ریالی گفت: موجودی اسکناس های ۵۰۰۰ ریالی 

بانک مرکزی تا پایان امسال به اتمام می رسد.
مســعود رحیمی در گفت وگو با فارس، درخصوص سرنوشت انتشار 
اسکناس 5000 ریالی، اظهار داشت: انتشار اسکناس 500 تومانی )5000 

ریالی( دیگر در دستور کار بانک مرکزی نیست.
وی در پاسخ به این سوال که در این صورت چرا در روزهای منتهی 
به عید غدیر اسکناس های 5000 ریالی توزیع شد، گفت: این اسکناس ها 
قبلا چاپ شده بود و موجودی اسکناس های 5000 ریالی بانک مرکزی 
تا پایان امسال به اتمام می رسد.مدیر کل ریالی و نشر بانک مرکزی افزود: 
از سال گذشته انتشــار اسکناس های 5000 ریالی متوقف و به ازای آن 

سکه 5000 ریالی ضرب می شود.

مدیر کل ریالی و نشر بانک مرکزی خبر داد:

توقف توزیع اسکناس500 تومانی
 تا پایان سال

رئیس  اتحادیه سراجان گفت: واردات بیش از 
حد کیف به صورت رسمی سبب شده تا بخش 
زیادی از تولیدات داخلی در انبار و مغازه ها بدون 

مشتری بماند.
محسن خردمند در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران 
جوان درخصوص وضع این روزهای بازار کیف اظهار 
کرد: در سال جاری 2۶ درصد افزایش تولید داشته ایم، 
اما به سبب واردات بیش از حد عمدتا بخش زیادی از 

تولیدات داخلی در انبارها خاک می خورد.
خردمند افزود: اکنون در کشور بیش از 15 میلیون 
دانش آموز و دانشــجو وجود دارد که میزان تولیدات 

داخلی از نظر کیفی و کمی جوابگوی نیاز آنها خواهد 
بود.وی ادامه داد: اگر میزان واردات به همین منوال 
ادامه داشته باشد ما به تولیدکنندگان اعلام می کنیم 
کــه میزان تولید را کاهش دهند تا کالاها در انبار و 

مغازه نماند.
رئیس  اتحادیه سراجان گفت: در راستای اجرای 
اهداف اقتصاد مقاومتی باید مطالبات و تسهیلات در 
جهت تسریع امور تولیدکنندگان باشد، اما بیمه در 
مقابل افزایش تعداد کارگران از سوی تولیدکنندگان 
حق بیمه را بالا برده و این افراد را با مشــکل مواجه 
می کند، به همین جهت نرخ تمام شده کالا با افزایش 

همراه می شود.وی در پاسخ به این سؤال که آیا مردم 
رغبتــی به خرید تولید داخلی دارند یا خیر، تصریح 
کرد: بخش زیادی از تولیدات در سطح مطلوبی قرار 

دارد و مورد توجه خریداران قرار می گیرد.
خردمند تصریح کرد: تعداد اندکی از تولیدکنندگان 
به صورت صنعتی اقدام به تولید می کنند، زیرا به سبب 
گران قیمت بودن ماشــین آلات و کمبود ســرمایه 
بسیاری از تولیدکنندگان قادر به واردات دستگاه های 
تولیدی نیستند و همین امر موجب می شود تا نتوانند 
به رقابت بپردازند و از گردونه تولید خارج می شوند.

رئیس  اتحادیه با  اشاره به اینکه اوضاع بازار هر روز 

رو به وخامت می رود، بیان کرد: بانک ها در این سال ها 
با افزایش میزان سود تسهیلات سپرده ها، افراد را به 
جای سرمایه گذاری در بازار به سمت خود کشانده اند 
در نتیجه پول در بازار تزریق نمی شود و اکنون هم به 
دنبال کاهش سود، بانک ها با تغییر عنوان حساب ها 
به شکل دیگری به بنگاه داری خود خواهند پرداخت.

خردمنــد در پایان بیان کرد: اگر مســئولان و 
دســتگاه های ذی ربط وعده هایشــان در حد حرف 
باقی نماند و به تولیدکنندگان تسهیلات ارائه دهند 
پیش بینی حضور تولیدات داخلی در بازار جهانی دور 

از ذهن نخواهد بود.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت:

مناطق آزاد یکی از راه های 
ورود قاچاق به کشور است

رئیس ســازمان حفظ نباتات اعلام کرد: میزان استفاده از سموم 
کشاورزی در ایران ۳۰ تا ۴۰ درصد کمتر از میانگین جهانی آن است.

محمدعلی باغســتانی اظهار کرد: مصرف سم در عرصه های باغی و زراعی 
ایــران ۶00 تا 700 گرم در هکتــار و میانگین جهانی آن حدود یک کیلوگرم 

در هکتار است.
وی بر ضرورت تولید محصولات سالم تأکید کرد و افزود: یکی از اولویت های 
مهم وزارت جهاد کشاورزی کنترل بیولوژیک آفت ها با هدف تولید محصولات 

سالم و ارگانیک است.
باغستانی از ثبت 350 قلم سم در کشور خبر داد و گفت: سالانه 22 تا 25 
هزار تن سم برای مبارزه با آفات کشاورزی و باغی در کشور استفاده می شود.

رئیس  ســازمان حفظ نباتات گفت: تنوع ســموم خود می تواند به کاهش 
مقاومت آفت ها منجر شود.باغستانی با تاکید بر تولید و ثبت سموم کم خطر در 
کشور، مبارزه با قاچاق و توزیع سموم کشاورزی، بویژه سموم تقلبی را ضروری 
خواند و گفت: عزم وزارت جهاد کشــاورزی و دیگر مســئولان مربوطه در این 
زمینه جدی اســت.وی با بیان اینکه خراسان رضوی، دومین استان پسته خیز 
کشور است، استفاده از ماده کائولین برای مبارزه با آفات پسته در این استان را، 

تا نهایی شدن تحقیقات در خصوص آن ممنوع اعلام کرد.
برخی کارشناسان با توجه به اقلیم منطقه و خشکی، آفتابی بودن و گرمای 
شدید، در چند ماه اخیر استفاده از کائولین فرآوری شده را برای مقابله با آفات 

باغ های پسته پیشنهاد کرده اند.
باغستانی افزود: این طرح به صورت آزمایشی در برخی از مناطق خراسان 
رضوی و به خصوص بردسکن اجرا می شود و باغداران باید تا کسب نتیجه قطعی 

و صدور مجوز، از آن استفاده نکنند.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: یکی از راه های نشت 
کالای قاچاق به خصوص پوشاک به سرزمین اصلی مناطق آزاد است.

یدالله صادقی در گفت وگو با فارس در مورد اقدامات انجام شده در راستای 
جلوگیری از واردات پوشــاک قاچاق اظهار داشت: وزارت صنعت، معدن و 
تجارت دستورالعملی برای اعطای نمایندگی به واردکنندگان پوشاک با چند 

شرط تنظیم کرد.
وی افزود: در این دســتورالعمل شرط اول این است که شرکت صاحب 
نشان تجاری حکم اعطای نمایندگی را امضا کند و این کار با واسطه انجام 

نشود.
معــاون وزیــر صنعت، معدن و تجــارت ادامه داد: دومین شــرط این 
دستورالعمل این بود که در دو سال اول فعالیت نمایندگی، 20 درصد حجم 
واردات در ایران تولید شود و سومین شرط هم بدین گونه رقم خورد که پس 
از دو سال 50 درصد از مقدار تولید پوشاک در ایران توسط نماینده قانونی 

به بازارهای هدف صادر شود.
صادقی افزود: پیرو این دســتورالعمل در حال حاضر حدود 14 شرکت 
شرایط و دســتورالعمل جدید برای واردات پوشاک را پذیرفته اند و مراحل 
ثبت نمایندگی آن ها در حال انجام است.وی در پاسخ به این سؤال که چه 
اقداماتی در راســتای ورود پوشاک قاچاق از مناطق آزاد به سرزمین اصلی 
توسط وزارت صنعت انجام شده و آیا این وزارتخانه در این راستا تعاملی با 
ســازمان مناطق آزاد داشته است، گفت: در مورد ورود کالا به مناطق آزاد، 
باید مسئولان ســازمان مناطق آزاد پاسخ دهند اما ما معتقدیم که یکی از 
راه های نشــت کالای قاچاق به خصوص پوشاک، به سرزمین اصلی مناطق 
آزاد است.معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: از جمله پیشنهادات 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به هیئت دولت برای جلوگیری از ورود کالای 
قاچاق به سرزمین اصلی ممانعت از ورود کالای همراه مسافر از مناطق آزاد 
به سرزمین اصلی بود که در نهایت مصوبه منع ورود کالای همراه مسافر از 
مناطق آزاد جدید تصویب شــد.وی افزود: در تفاهمی که بین دفتر نساجی 
وزارت صنعت با سازمان مناطق آزاد انجام شد، مقرر شد تا مسئولان مناطق 
آزاد تعرفه مصوب واردات پوشــاک را در مناطق آزاد رعایت کنند و در آنجا 
اجازه ندهند که پوشــاک با قیمت ارزان وارد منطقه آزاد شــود.معاون وزیر 
صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: پیش از این ورود کالا به شــکل سریالی 
از مناطق آزاد به ســرزمین اصلی حدود 15 درصد تخفیف تعرفه ای داشت 
که با اقدامات انجام شــده این رقم به دو درصد کاهش یافت.صادقی اضافه 
کرد: مراحل شناســه رهگیری هم در حال انجام است و مقرر شده تا چند 

ماه آینده این مهم هم به انجام برسد.

رئیس سازمان حفظ نباتات:

مصرف سموم کشاورزی در ایران
 40 درصد کمتر از میانگین جهانی است

رئیس اتحادیه صنعت برق با اشاره به تبعیضی 
که وزارت نیرو بین شرکت های داخلی و خارجی 
قائل شده، اظهار کرد: در ماجرای قرارداد با شرکت 
یونیت ترکیه مپنا بارها اعلام کرد شرایط حضور 
شــرکت ترکیه ای اعلام شود تا مپنا هم در این 
زمینه اقدام کند، اما هر چقدر تلاش کردیم تا به 
این اطلاعات دسترسی پیدا کنیم، موفق نشدیم.
علــی بخشــی در گفت وگو با فارس در پاســخ به 
این پرســش که شــرکت های خصوصی زیادی برای 
ســرمایه گذاری در شبکه توزیع و کاهش تلفات اعلام 
آمادگی کرده اند، اما ظاهراً توجهی به این درخواست ها 

صورت نمی گیرد اظهار داشــت: شــرکت های متعدد 
پیشــنهادات زیــادی در خصوص ســرمایه گذاری در 
شبکه توزیع و کاهش تلفات انرژی ارائه کرده اند، حتی 
ســندیکای صنعت برق نیز برای کاهش تلفات انرژی 
کمیته ای ویژه تشــکیل داد و شرکت های زیادی نیز 
اعلام آمادگی کردند و پیشــنهاداتی هم ارائه شد، اما 

مسیر اقتصادی آن هنوز هموار نشده است.
وی ادامه داد: ســرمایه گذارانی که در بحث کاهش 
تلفات انرژی ورود می کنند، طبق قانون به اندازه ای که 
موفق به کاهش تلفات می شوند به همان میزان اجازه 
صــادرات برق و انرژی دارند، اما زیرســاخت صادراتی 

هنوز مهیا نشــده است، پس باید برق تولید شده را از 
بخش خصوصی به مبلغ برق صادراتی خریداری کنند، 
اما هنوز این مســیر هموار نشــده است و وزارت نیرو 

نتوانسته زیرساخت های خود را آماده کند.
رئیس اتحادیه صنعت برق افزود: با این وضعیت هنوز 
علاقه مندان زیادی از بخش خصوصی برای فعالیت در 
این حوزه برای کاهش تلفات انرژی وجود دارد، اما باید 

مسیر سرمایه گذاری برای آنها هموار شود.
بخشی خاطرنشان کرد: شرکت های بزرگ خصوصی 
داخلی بارها و بارها اعلام آمادگی کرده اند که هرگونه 
امتیاز که برای شــرکت های خارجی وجود دارد، برای 

این شرکت ها نیز ایجاد شود تا آنها نیز فعالیت خود را 
با جدیت انجام دهند.

وی در پاسخ به این پرسش که نمونه این موضوع را 
می توان در احداث نیروگاه توسط شرکت یونیت ترکیه 
جســت وجو کرد، افزود: یکی از این نمونه ها قرارداد با 
شــرکت یونیت ترکیه بود که ســندیکای برق و حتی 
شــرکت مپنا بارها اعلام کردند شرایط حضور شرکت 
یونیت ترکیه اعلام شــود تا مپنا نیز در این خصوص 
اقدامــات خود را انجام دهد و نیروگاه احداث کند، اما 
هر چقدر تلاش کردیم تا به این اطلاعات دسترسی پیدا 

کنیم، موفق نشدیم.

رئیس اتحادیه صنعت برق:

قراردادوزارتنیروبایونیتترکیهمحرمانهماند

بر اساس آمارهای تجارت خارجی کشور در 
پنج ماه نخست سال جاری، همچنان فرآورده های 
نفتی و گازی در صدر محصولات صادراتی کشور 

قرار دارند.
به گزارش تســنیم، بر مبنــای آمارهای تجارت 
خارجــی، میعانات گازی همچنان در صدر فهرســت 
صادراتی کشــور قرار دارد و در پنج ماه گذشــته 7/4 
میلیون تن به ارزش 2/9 میلیارد دلار از این محصول 

به کشورهای مختلف صادر شده است.
در رده های بعدی نیز محصولات پتروشیمی از قبیل 
پلی اتیلن با 54۶ هزار تن و به ارزش ۶51 میلیون دلار 

و متانول به وزن 1/7 میلیون تن به ارزش 500 میلیون 
دلار قرار دارند.

بر اساس جدول منتشر شده از سوی گمرک ایران، 
در میان فهرســت 15 کالای نخست صادراتی کشور، 
اقلامی همچون ســنگ آهن از گروه معدنی، گازهای 
نفتی، اتیلن و پلی اتیلن از محصولات پتروشیمی نیز 

دیده می شود.
مجموع ارزش ارزی این 15 قلم کالا 8/4 میلیارد 
دلار و وزن آنها 2۶ میلیون تن می باشد. این در حالی 
اســت که در 5 ماهه نخست قبل ارزش ارزی 15 قلم 
کالای نخســت 7/7 میلیارد دلار بوده و به این ترتیب 

خام فروشــی نسبت به ســال قبل حدود 9/1 درصد 
افزایش پیدا کرده است.

این در حالی است که رشد کل صادرات کشور در 
مدت ذکر شده با رقم 17 میلیون دلار نسبت به سال 

قبل حدود 5 درصد کاهش داشته است.
گفتنی است، محور بودن محصولات نفتی و گازی 
در صادرات کشور در شرایطی رخ داده است که چندی 
پیش رهبر انقلاب نسبت به جلوگیری از خام فروشی 

تذکر داده بودند.
ایشــان تولید ثروت از طریق منابع تمام شــدنی 
همچون نفت را خودفریبی خواندند و تصریح کردند که 

باید تلاش شود که ملت ایران از این تله نجات پیدا کند.
به عبارت دیگر وقتی رهبر انقلاب اشاره به تمرکز 
بر تولیدات کشور غیر از خام فروشی در زمینه صادرات 
دارد، باید پرســید چرا همچنان محور اصلی صادرات 

کشور ما فرآورده های نفتی و گازی می باشد؟
این در حالی اســت که ایشــان، رسیدن به باور و 
موقعیت بســتن اختیاری در چاه هــای نفت و توقف 
خام فروشــی مواد خام و معدنی را بسیار مهم ارزیابی 
کرده بودند ولی آمارهای موجود نشــان می دهد این 
موضوع نیازمند تلاش های بیشتر و گسترده تری برای 

محقق شدن توقف خام فروشی لازم دارد.

آمارهای تجارت خارجی نشان داد

جولانخامفروشیدرمحصولاتصادراتیکشور

عضو کمیســیون صنایع مجلس با اشاره به 
تصویب طرح تحقیق و تفحص از سازمان توسعه 
معادن در مجلس، گفت: راکد ماندن برخی معادن 
واگذار شده و عقب ماندگی اکتشاف ذخایر معدنی 
ایمیدرو  از  و تفحص  ازجمله محورهای تحقیق 

است.
علی اسدی در گفت وگو با فارس با تشریح جزئیات 
طرح تحقیق و تفحص از سازمان توسعه معادن، اظهار 
داشت: این طرح به تصویب مجلس رسیده و به محض 
ابلاغ ازسوی هیئت رئیسه مجلس، اعضای تیم تحقیق 
و تفحص مشخص خواهند شد و جمع آوری اطلاعات 

در مدت شش ماه صورت خواهد گرفت.
وی ادامه داد: یکی از محورهای تحقیق و تفحص 
از سازمان توســعه معدن، موضوع واگذاری معادن به 
برخی افراد است، به طوری که یک سری از معادن واگذار 
شده اند که فرد خریدار، سرمایه لازم را برای شروع به 

کار ندارد و یا اینکه معدن را نگه داشــته تا گران شود 
و آن را بفروشد.

این نماینده مجلس با اشــاره به نقش مهم معادن 
در اشتغال زایی به ویژه در شهرستان ها، گفت: در حال 
حاضــر پهنه های معدنی زیادی در کشــور به بخش 
خصوصی واگذار شده که فعال نشده اند و همچنان راکد 
هستند، به طوری که در یکی از بخش های کرمان بیش 

از 15 مورد معدن از این دست وجود دارد.
اسدی با بیان این که قصد داریم این معادن را فعال 
کنیم، افزود: خریداران باید سریع تر برای بهره برداری 
از معادن سرمایه گذاری کنند و درصورتی که توان لازم 
را ندارنــد، این معادن باید به افــراد علاقه مند و توانا 

واگذار شود.
وی عقب ماندگی اکتشاف ذخایر معدنی را از دیگر 
محورهای تحقیق و تفحص از ســازمان توسعه معادن 
عنوان کرد و خاطرنشــان کرد: در ســال های پس از 

پیروزی انقلاب به اندازه کافی به موضوع اکتشاف توجه 
نشده و در این بخش عقب هستیم.

عضو کمیسیون صنایع ادامه داد: بخش خصوصی 
حاضر به صرف هزینه اضافه برای اکتشاف نیست و به 
همین دلیل بخش دولتی باید این موضوع را پیگیری 
کند، در این راســتا عملکرد اکتشــاف معادن توسط 
سازمان توسعه معادن و همچنین سازمان زمین شناسی 
در طــرح تحقیق و تفحص از ایمیدرو مورد توجه قرار 

خواهد گرفت.
اســدی با اشــاره به ماده 43 برنامه ششم، گفت: 
براین اســاس، 35 درصد از واریز های بهره مالکانه یا 
حقوق دولتی به حساب خزانه دولت از سوی هر معدن 
باید صرف اکتشــاف و توسعه همان معدن شود، ولی 
درحال حاضر این رقم در بودجه عمومی کشور پنهان 
می شود و سازمان مدیریت به دلایلی از جمله محدودیت 

منابع مالی، زیر بار پرداخت آن نمی رود.

وی با بیان این که در توسعه معادن موفق نبوده ایم، 
اظهار کرد: به عنوان مثال در معادن مس، توسعه قابل 
قبولی اتفاق نیفتاده و در شهربابک معادنی وجود دارند 
که بیش از چند سال است آماده بهره برداری هستند 
ولی می گویند سرمایه گذار نداریم و به همین دلیل این 

معادن راکد مانده اند.
به گفته این نماینده، بیکاری در شهرســتان ها به 
اوج خود رســیده و به همین دلیل، فعال شدن معادن 
می تواند سهم مهمی در کاهش بیکاری داشته باشد که 
این موضوع را با وزیر جدید صنعت نیز مطرح کرده ایم. 
اسدی با اشاره به اینکه زمان شعار دادن گذشته و 
باید برای ایجاد اشــتغال وارد عمل شویم، عنوان کرد: 
موضوع هزینه ســفرهای خارجی نیز از جمله مسائل 
مورد بحث در قالب تحقیق و تفحص از سازمان توسعه 
معادن اســت که برای قرار گرفتن جزء محورهای این 

طرح باید به تصویب نمایندگان برسد.

عضو کمیسیون صنایع مجلس تشریح کرد

تحقیقوتفحصازایمیدروبرایبررسیوضعیتمعادن

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: در جریان 
همکاری دولت و مجلــس ۱۰۰ هزار میلیارد ریال 
اعتبار در قالب تســهیلات با نرخ ۶ درصد برای 
توسعه روستاهای کشور در زمینه های اقتصادی و 
جلوگیری از مهاجرت روستائیان به شهرها درنظر 

گرفته شد.
به گزارش ایرنا، علی لاریجانی در آیین افتتاح طرح 
آبرسانی به روستاهای بالادست شهر کهک قم در سالن 
همایش های این شهر با اشاره به اینکه حجم بالای اعتبار 
درنظر گرفته شده می تواند نقش بسیار موثری در پیشرفت 
روستاهای کشور داشته باشد، افزود: اگر بتوانیم در کنار 
روستاها امکان تولید و ارزش افزوده اقتصادی ایجاد کنیم، 

دیگر ســاکنان روستاها به شهرها مهاجرت نمی کنند و 
وضعیت تخلیه روســتاها که در ایران از متوسط جهانی 

بالاتر است، سامان می یابد.
وی بــا بیان اینکه روســتاهای ایــران ظرفیت های 
مختلفی برای سرمایه گذاری اقتصادی دارند، ادامه داد: 
درکنار ایجاد کارگاه های صنعتی و کشاورزی در مناطق 
روســتایی، باید امکان حضور گردشگران در این مناطق 
فراهم شود و روستائیان در عرصه های تولیدی و خدماتی 
به فعالیت بپردازند.رئیس مجلس شورای اسلامی در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به نقش اساسی رهبر معظم 
انقلاب در عملیاتی شــدن طرح های آبرسانی به مناطق 
روستایی، گفت: ایران کشوری است که با مسئله کمبود 

منابع آبی روبه روست و در این میان بسیاری از روستائیان 
به آب آشامیدنی سالم دسترسی نداشتند که با اجازه رهبر 
معظم انقلاب برای استفاده از منابع صندوق ذخیره ارزی 
برای اجرای طرح های آبرســانی به روستاها، این مشکل 
در حال برطرف شدن است.وی افزود: با همراهی مردم و 
مسئولان در آینده نزدیک همه روستاهای کشور به آب 
آشامیدنی دسترسی خواهند داشت، اما همگان باید در 
مصرف آب دقت لازم را داشــته باشند و شرایط موجود 

کشور در حوزه تامین منابع آبی را درک کنند.
وی ادامه داد: کشــاورزان که بخش قابل توجهی از 
منابع آبی را مصرف می کنند باید از تســهیلات دولتی 
درنظرگرفته شــده برای بهره مند شدن از سیستم های 

نوین آبیاری اســتفاده کرده و همچنین با تغییر الگوی 
کشت، از گیاهان کم آب استقبال کنند.

آیین افتتاح طرح آبرسانی به 10 روستای بالادست 
شــهر کهک اســتان قم با اعتباری بالغ بر 137 میلیارد 
ریال و تامین آب مورد نیاز بیش از 20 هزار تن با حضور 
ستار محمودی سرپرست وزارت نیرو، حمید رضا جانباز 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب کشــور، سید مهدی 
صادقی استاندار قم و شماری از مسئولان ملی و استانی 
برگزار شد.وی با اشاره به اینکه در خصوص تأمین منابع 
برای تغییر شیوه آبیاری در کشور تمهیدات لازم اندیشیده 
شده است، بیان کرد: 85 درصد از هزینه ها توسط دولت و 

15 درصد توسط کشاورزان پرداخت می شود.

رئیس مجلس:

100هزارمیلیاردریالاعتباربرایتوسعهروستاهایکشوراختصاصیافت


